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Na podlagi 19. člena Statuta Mestne občine Nova Gorica (Uradni list RS, št. 13/12) in 27. 
člena Poslovnika Mestnega sveta Mestne občine Nova Gorica (Uradni list RS, št. 108/12) 
je Mestni svet Mestne občine Nova Gorica na seji dne________________sprejel 
naslednji 
 
 

 
S K L E P 

 
 
 

1. 
 
Mestni svet Mestne občine Nova Gorica se je seznanil s problematiko izkoriščanja lesa v 
Mestni občini Nova Gorica. 
 

 
2. 
 

Mestni svet imenuje delovno skupino (5 članov) iz vrst strokovnjakov za pripravo sklepov  
z namenom spodbujanja rabe in predelave lesa v Mestni občini Nova Gorica. 

 
 

3. 
 

Ta sklep začne veljati takoj. 
 
 
 
 
Številka:  
Nova Gorica, 
         Matej Arčon 
            ŽUPAN 
                                                                                                       
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 



mag. Darinka Kozinc 
Med ogradami 37 
 
5250 Solkan                                
 
 

O B R A Z L O Ž I T E V 
 
 
Opredelitev razlogov za točko dnevnega reda MS 
  
Mestna občina Nova Gorica se je v preteklosti ponašala z močno lesno industrijo, ki je 
bila usmerjena pretežno v izvoz  in z bogatim strokovnim znanjem, ki je izšlo iz tradicije 
solkanskih mizarjev. Ti so po vojni  tvorili jedro takrat uspešne tovarne pohištva E. 
Kardelj, kasneje Meblo. Žal je Meblo in tudi druga lesnopredelovalna podjetja na 
Goriškem, kot Lipa Ajdovščina, Iztok Miren… šla v likvidacijo. Ostal pa je Trnovski gozd z 
drevesi, ki pridno rastejo, območje severne Primorske je poraščeno s približno 120.000 
hektarov gozda. Toda kaj se dogaja z gozdnim produktom?  Z majhnimi izjemami se 
večina hlodovine, surovine odvaža drugam, prebivalcem pa ostajajo uničene ceste. Po 
podatkih SGG Tolmin iz naše regije lastniki gozdov prodajo cca med 60 in 70 tisoč 
kubičnih metrov lesa na leto, večinoma v sosednjo Furlanijo. 
Tudi pogled preko meje v sosednjo Avstrijo kaže, da tam veje drug veter. V Avstriji živi 10 
krat več ljudi od predelave lesa kot pri nas. Sosednja država namreč močno stimulira 
predelavo lesa in priporoča, da je vsaj 20 % hiš zgrajenih iz lesa (pred kratkim so na 
Dunaju predali v uporabo bloke zgrajene iz lesa za socialna stanovanja, cena 1700 
eur/m2). Z javnimi objekti iz lesa daje država zgled državljanom. V Kanadi je logično, da 
bo nova hiša lesena, pri nas pa je samoumevno, da bo zidana. Moderno švedsko mesto 
Växyö se je odločilo, da bo gradilo prihodnost na okolju prijazni in umni rabi lesa. Vse kar 
lahko, izdelajo iz tega naravnega materiala. Zgradili so nove bloke s 1.200 stanovanji, v 
katerih so lesena tla, stropi in celo dvigala. Zavedajo se namreč, da les vsrkava ogljikov 
dioksid, beton pa ne. V 15 letih so za 30 % znižali emisije toplogrednih plinov, do leta 
2020 pa jih bodo prepolovili. Če bi se Slovenija tako preusmerila, bi lahko ogljikov dioksid 
prodajali. Iz gospodarske krize lahko izidemo, če se opremo na lastne surovine, da 
predelujemo tisto, kar imamo doma. Preusmeriti bi se morali v energetsko manj potratne 
tehnologije. Porabo lesa v Sloveniji je treba povečati, saj je to obnovljiv naravni vir, 
njegova uporaba pa ugodno vpliva na upočasnitev klimatskih sprememb. 

Več kot 60 % Slovenije poraščajo gozdovi. To predstavlja 300 milijonov kubičnih metrov 
lesa. V Sloveniji posekamo slabo polovico možnega poseka, pa še tega znatni del 
pokurimo, kar je precej nespametno. Na leto priraste na Slovenca 4 m3 lesa, z izdelki ga 
porabimo le 0,2 m3. Ves čas pa dajemo prednost vsem drugim materialom, ki jih moramo 
proizvesti z veliko energije ali pa kupiti. Dr. Franc Pohleven z Oddelka za lesarstvo na 
Biotehniški fakulteti v Ljubljani je mnenja, da v obdobju, ko se srečujemo s podnebnimi 
spremembami, postaja les pomembnejši kot gozd, saj ga ustvari narava, brez porabe 
energije, ki se je pri proizvodnji vseh drugih materialov sprosti veliko. 
Prav tako dr. Pohleven trdi, da kubični meter lesnih izdelkov zmanjša izpuste CO2 v 
ozračje za dve toni. Kot primer navaja, da če bi imel vsak Slovenec namesto plastičnega 
glavnika lesenega, bi v njih uskladiščili 162.000 ton CO2.  
Iz lesa je mogoče narediti tako rekoč vse: od objektov, visokotehnoloških izdelkov, 
izolacijske pene, plastične mase, tekočih goriv in plina do zdravil. Kljub temu so lesni 
izdelki dražji kot, denimo, plastični ali aluminijasti, kajti če bi bili v plastične izdelke všteti 
stroški onesnaženja, ki nastanejo pri njihovi proizvodnji in kasneje,ko nehajo služiti 
svojemu namenu, bi bili ti precej dražji. Razmere v lesni panogi v Sloveniji se zadnjih 20 
let ves čas poslabšujejo, v zadnjem desetletju se je zaprlo več kot 30.000 delovnih mest 
in tako je danes v tej panogi le še dobrih 10.000 zaposlenih. V istem času je v Avstriji 

 



panoga doživljala pravi razcvet. Ker nimamo vzpostavljene lesne verige, to je procesa od 
gozda do končnega izdelka, vsako leto v tej rastoči in zeleni panogi kot nacionalno 
gospodarstvo izgubimo približno 500 milijonov evrov dodane vrednosti. 

 
Dokumenti kot podlaga za prihodnost lesarstva 

• Strategija slovenske lesne industrije , Ljubljana 2012, BTF-Oddelek za lesarstvo, 
• Državni akcijski načrt les je lep, Ministrstvo za kmetijstvo, 2012 
• Memorandum za umno rabo lesa, dr. Pohleven, 2008, 
• Študija izvedljivosti za vzpostavitev centra predelave lesa Trnovo, MONG 2009, 
• Center predelave lesa v občini Šentrupert. 

 
 
Kratkoročni cilji 
Okrepitev finančne pomoči in podlag za razvoj lesnega gospodarstva na Goriškem, 
organiziranje delovne skupine za pripravo strategije pohištvene industrije za Goriško, 
priporočilo stanovanjskemu skladu za leseno gradnjo socialnih stanovanj. 
 
Dolgoročni cilji 
Vzpostavitev  lesne verige, vzpostavitev Centra predelave lesa ob pomoči državnih in 
evropskih sredstev z razvojnim oddelkom oz. inštitutom kot tudi energetskim sistemom za 
kurjenje z lesnimi ostanki. 
 
 

Mestnemu svetu Mestne občine Nova Gorica predlagam, da predložen sklep sprejme. 
 
 
 

Darinka Kozinc 
   SVETNICA   

     
  

 
PRILOGA: 1 

 


